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9. møde i Studienævnet for Statskundskab og Samfundsfag 2024 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Tid: 12. december 2024, kl. 13-15 

Sted: Bygning 1330, lokale 126 

 

Til stede 

Lektor Lars Thorup Larsen (studieleder og forperson), professor Martin Bækgaard,  

professor Daniel Finke, lektor Suthan Krishnarajan, studerende Rasmus Bøgh Vinther  

(næstforperson), studerende Sebastian Vestergaard Jørgensen, studerende Frederikke 

Bruntt 

 

Fraværende 

Studerende Laura Hjortshøj 

 

Endvidere deltog 

Uddannelsesrådgiver Ida Ravn Eriksen (referent), institutsekretærer Susanne Vang og 

Nanna Marie Riisbjerg Stærmose, sagsbehandler Sofie Veje 

 

 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Godkendelse af referat 

3. Behandling af dispensationer 

4. Meddelelser 

5. Godkendelse af pensum til bacheloruddannelserne, forårssemesteret 2025 

6. Studieordningsændring: Kandidatuddannelsen i statskundskab 

7. Gennemgang af handleplaner fra årlig status og undervisningsmiljøvurdering 

8. Eventuelt 

Referat 
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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsordenen blev godkendt uden kommentarer. 

 

 

Ad 2. Godkendelse af referat 

Studenterrepræsentanterne havde enkelte mindre rettelser, og referatet fra 8. møde af-

holdt den 14. november 2024 blev herefter godkendt. 

 

 

Ad 3. Behandling af dispensationer  

Punktet blev behandlet for lukkede døre. 

 

 

Ad 4. Meddelelser 

Lars Thorup orienterede om nedenstående punkter: 

 

4.1. Udpegning af undervisersuppleant 

Lars Thorup udtræder af studienævnet til februar. Der vil således blive en vakance på un-

derviserside de næste to år, da den valgte suppleant, Suthan Krishnarajan, blev brugt alle-

rede i foråret 2024. Lars Thorup indstillede derfor, at Vibeke Lehmann indtræder som nyt 

medlem, hvilket efterfølgende skal godkendes formelt af rektor. Studienævnet vedtog en-

stemmigt indstillingen. 

 

4.2. Opfølgning på møde i Uddannelsesforum den 9. december 

Prodekanen holdt på mødet et oplæg om kvalitetsløft af kandidatuddannelserne set i lyset 

af kandidatreformen – både på de nye 1-årige kandidatuddannelser samt på de eksiste-

rende. Studienævnet udtrykte interesse i at blive informeret om arbejdet med de 1-årige 

uddannelser, da udvikling af f.eks. eksamensformer og andre rammer også vil være rele-

vant på statskundskab og samfundsfag.  

 

Uddannelsesforum blev yderligere orienteret om en ændring i håndtering af sagstyperne 

midlertidig indskrivning og afleveringsfejl i WISEflow på baggrund af to sager, der er ble-

vet hjemvist af Styrelsen. Der vil blive rundsendt to sagsfremstillinger til studienævnet til 

orientering.  

 

4.3. Seminartilmelding 

Anden tilmeldingsrunde til kandidatseminarerne har været afholdt, og studerende, der 

fortsat mangler fag, kan tilmelde sig i 3. runde, der afvikles medio januar. Der er for nu-

værende 13 seminarer med ledige pladser, 74 pladser i alt, og det forventes at være pas-

sende i forhold til antallet af studerende.  
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4.4. Kandidatreformen 

Instituttet har holdt et onlinemøde med aftagerpanelet om planerne for kandidatrefor-

men. To studerende deltog også i mødet. Derudover har planerne for revision af kandidat-

uddannelsen været drøftet blandt underviserne på instituttet og på et stormøde med de 

studerende. Der var fra underviserside stor interesse i specialiseringerne, mens de stude-

rende havde mere fokus på fleksibilitet og valgfrihed på uddannelsen. Institutlederen vil 

nedsætte et udvalg, der skal arbejde videre med det konkrete indhold i specialiseringerne 

i det nye år.  

 

 

Ad 5. Godkendelse af pensum til bacheloruddannelserne, forårssemesteret 

2025 

Som bilag til punktet var fremsendt pensumlister for de obligatoriske bachelorfag, der ud-

bydes i forårssemesteret 2025. 

 

Studenterrepræsentanterne spurgte til sammenhængen mellem ECTS-vægtning og pen-

sumramme, der på 10 ECTS-fag varierer fra 700 – 1.200 sider. Lars Thorup svarede, at 

han ikke kender den præcise aftale om pensumrammer i bachelorfagene, da denne ligger 

langt tilbage i tiden. Der er dog tale om en helhedsbetragtning af fagets studiebelastning, 

hvor der kan være forskel på stof og sprog. Grænsen fortolkes pt. forskelligt, og nogle ser 

den som vejledende mens andre ser den som en egentlig maksimumgrænse. 

 

Sebastian Vestergaard Jørgensen henviste videre til planen for Mikroøkonomi, hvor der 

mangler omfang på lærebogen samt en præcis angivelse af pensum i forbindelse med 

punktet ”Det danske arbejdsmarked”. Lars Thorup vil kontakte fagansvarlig med henblik 

på opdatering af pensumlisten – hvis muligt til foråret 2025, men ellers fremadrettet. Un-

der alle omstændigheder vil det blive gjort klart, at de præcise oplysninger skal fremgå af 

Brightspace inden semesterstart.  

 

Der var ikke yderligere kommentarer, og pensum til forårssemesteret 2025 blev godkendt 

af studienævnet.  

 

 

Ad 6. Studieordningsændringer: Kandidatuddannelsen i statskundskab 

Som bilag til punktet var fremsendt et rammenotat med udkast til en fremtidig struktur 

på kandidatuddannelsen i statskundskab. Notat er lavet på baggrund drøftelserne i den 

arbejdsgruppe, der har været nedsat på instituttet i efteråret.  

 

Lars Thorup præsenterede den overordnede plan, og indstillede at studienævnet god-

kendte den som en ramme for det videre arbejde med studieordningen i foråret 2025. 

Studienævnet drøftede herefter nedenstående punkter i forslaget: 

 

- Specialiseringsfaget på 1. semester: Elementet vægter 20 ECTS, men det er ikke 

endeligt fastlagt, om det skal bestå af ét eller to fag. 
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- Specialet som afsluttende element: Det er i udkastet noteret, at specialet skal af-

slutte uddannelsen. Det er endnu uafklaret, hvordan det i realiteten skal sikres, 

da det afhænger af universitetets retningslinjer for tilmelding til specialet på 4. 

semester. Dette afventer nærmere afklaring via dekanatet. Lars Thorup tilføjede, 

at han gerne vil drøfte muligheden for, at studerende kan tage 10 ECTS valgfag 

efter specialet, hvis dette bliver nødvendigt. Det blev fra studenterside understre-

get, at de ønsker at holde fast i en vis fleksibilitet i denne forbindelse, og der vil 

blive fulgt op på sagen i de kommende drøftelser. 

 

- Mobilitet: Der er i forslaget 30 ECTS rene valgfag, som studerende kan bruge som 

mobilitetsvindue. I nogle tilfælde kan det dog være muligt for studerende at kon-

vertere 10 ECTS specialiseringsvalgfag til enten projektorienteret forløb eller ud-

veksling efter en konkret faglig vurdering. Studenterrepræsentanterne opfordrede 

til at fastsætte nogle retningslinjer for dette, som kan hjælpe studerende med selv 

at vurdere, hvad der potentielt kan lade sig gøre.  

 

Der var ikke yderligere kommentarer til notatet, og studienævnet godkendt rammerne for 

det videre arbejde med studieordningen. 

 

 

Ad 7. Gennemgang af handleplaner fra årlig status og undervisningsmiljø-

vurdering 

Som bilag til punktet var fremsendt handleplaner fra årlig status 2025 samt undervis-

ningsmiljøvurderingen. Lars Thorup gennemgik dokumenterne og gav en status på ind-

holdet. 

 

På det årlige statusmøde i maj 2024 blev nedenstående punkter tilføjet handleplanen: 

 

1. Studieintensitet: Tallet har været faldende over en årrække på bacheloruddannel-

serne, og det blev aftalt at se nærmere på evalueringerne fra efteråret og sammen-

ligne tidsforbruget på de forskellige fag. Kandidatseminarerne kan med fordel 

også inddrages i arbejdet, der bør igangsættes i det nye år. 

 

2. Dimittendledighed: Beskæftigelsen er faldet, og der skal ses på, hvor de stude-

rende får deres første job. Institutledelsen er i dialog med Institut for Økonomi, 

hvor de har adgang til detaljerede oplysninger om brancher fra Danmarks Stati-

stik via de såkaldte DISCO-koder. I samme forbindelse skal der ses på praktikste-

der og eventuelle erhvervssamarbejder på specialer, hvilket også kan være brug-

bart i forbindelse med revision af kandidatuddannelsen. Arbejdet vil fortsætte i 

foråret 2025. 

 

3. Revision af tilvalgsuddannelsen: Studienævnet har i efteråret 2024 godkendt en 

revision af tilvalgsuddannelsen. Yderligere arbejdes der på AU og i BSS Studier på 

en bedre inddragelse af tilvalget i kvalitetsprocesserne fremadrettet. 
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4. Kandidatreform: Studienævnet skal arbejde videre med kandidatuddannelsen 

med fokus på at forene både progression og valgfrihed, samt med en revision af 

projektorienteret forløb. Denne er i proces.  

 

På baggrund af undervisningsmiljøvurderingen udarbejdede studienævnet i efteråret 

2024 en handleplan med nedenstående punkter: 

 

1. Fokus på feedback: Undersøgelsen viser, at de studerende oplevelse af feedback 

er faldende, og studienævnet bør drøfte emnet fra foråret 2025. Det er allerede 

besluttet at tilføje information om feedback-timer på bachelorseminarerne, men 

der bør arbejdes på en bedre definition og tydeliggøres af emnet på både bache-

lor- og kandidatuddannelserne.  

 

2. Indeklimaet i bygningerne på BSS: Emnet bliver behandlet i fælles regi på BSS, og 

studienævnet skal ikke foretage sig yderligere på nuværende tidspunkt. 

 

3. Ensomhed på uddannelserne: Det primære fokus ligger på kandidatuddannelsen, 

hvor en revision af strukturen er igangsat. Det forventes at inddeling af stude-

rende på faste specialiseringsfag vil bidrage til en vis holdfølelse, der kan følge de 

studerende gennem uddannelsen. Yderligere kunne det overvejes at inddrage 

kandidatstuderende mere i Faglig Dag, ligesom der er snak om at planlægge 

egentlige studiestartsarrangementer for kandidatstuderende. Det blev fra studen-

terside bemærket, at instituttets støtte til foreningerne er vigtig, da disse også er 

med til at forebygge ensomhed. Der vil blive arbejdet videre med punktet sam-

men med revision af kandidatuddannelsen. 

 

 

Ad 8. Eventuelt 

Følgende punkter blev behandlet under eventuelt: 

 

8.1. Holdsammensætning på 6. semester 

Sebastian Vestergaard Jørgensen spurgte til fordelingen af studerende på nye hold på 6. 

semester. Ha opfordrede til at beholde de eksisterende hold, hvis dette kan lade sig gøre i 

forbindelsen med planlægning af bachelorseminarerne. Lars Thorup svarede, at planlæg-

ningen afhænger af underviserne på 6. semester, men det vil blive noteret, at stamholdene 

med fordel kan videreføres på 6. semester, hvis det kan lade sig gøre.  

 

8.2. Brug af Device Monitor ved eksamen 

Studerende på kandidatseminaret ”Vold som politisk strategi” er blevet gjort opmærk-

somme på, at de skal bruge Device Monitor ved den kommende eksamen, en 6-timers 

skriftlig tilsynsprøve. Studenterrepræsentanterne spurgte, om dette ikke burde have væ-

ret behandlet i studienævnet, da det vedrører eksamensformen. 
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Uddannelsesrådgiver Ida Ravn Eriksen svarede, at en række eksamener på BSS er blevet 

udvalgt til et pilotprojekt med brug af Device Monitor ved vintereksamen 2024-25. Da det 

ikke påvirker eksamensformen i øvrigt, er det ikke en beslutning, der er truffet i regi af 

studienævnene. Det forventes at Device Monitor udrulles på alle tilsynsprøver på AU fra 

sommereksamen 2025, når det nye Eksamenshus tages i brug. Lars Thorup opfordrede de 

studerende til at tage punktet op i Uddannelsesforum, hvor BSS Studier og prodekanen 

også deltager, hvis de ønsker en yderligere diskussion af emnet. 

 

8.3. Studienævnsmøde i januar 

Der vil blive afholdt et møde i uge 4 for afgående og nye studienævnsmedlemmer med ef-

terfølgende spisning, og der laves en doodle med forslag til tidspunkter inden jul.  

 

 

 

Mødet sluttede kl. 14.30. 

 

 

Studienævnsformand Lars Thorup Larsen 

/Ida Ravn Eriksen, referent 


